
Parlament České republiky
POSLANECKÁ  SNĚMOVNA

2024
9. volební období

Z Á P I S

z 39. schůze
výboru pro evropské záležitosti 

konané dne 31. ledna 2024



Přítomni: Bžoch Jaroslav, Fifka Petr, Carbol Jiří, Berki Jan, Exner Martin, Staněk Pavel,
Pošarová Marie, Zlínský Vladimír, Wenzl Lubomír, Potůčková Lucie, 

Omluveni: Benešík  Ondřej,  Babišová  Andrea,  Beitl  Petr,  Bělor  Roman,  Kolář  Ondřej,
Helebrant  Tomáš,  Pokorná  Jermanová  Jaroslava,  Major  Martin,  Jáč  Ivan,
Berkovcová Jana

Schůzi výboru zahájil místopředseda P. Fifka v 8.30 hodin. Připomněl, že byla svolána
na  základě  usnesení  č.  255  přijatého  na  38.  schůzi  dne  10.  ledna  2024. Konstatoval,  že
pozvánka byla všem včas rozeslána a návrh pořadu mají poslanci k dispozici /hlasování 7-0-
0, Bžoch Jaroslav – pro, Carbol Jiří – pro, Fifka Petr – pro, Staněk Pavel – pro, Berki Jan –
pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

Výbor přijal usnesení, kterým zmocňuje předsedu výboru ke stanovení termínu příští
schůze,  k jejímu  svolání  a k přípravě  jejího  pořadu  /usn.  č.  262, hlasování  9-0-0,  Bžoch
Jaroslav – pro, Carbol Jiří – pro, Fifka Petr – pro, Staněk Pavel – pro, Pošarová Marie – pro,
Zlínský Vladimír  – pro,  Berki  Jan – pro,  Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro,  v
příloze/.

Návrh pořadu schůze:

1. Informace  o  pozicích,  které  bude  Česká  republika  zastávat  na  mimořádném zasedání
Evropské rady, jež proběhne dne 1. února 2024 v Bruselu 

2. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  o mobilitě  kvalifikovaných  a schopných
pracovníků /kód Rady 15701/23, KOM(2023) 715 v konečném znění/

3. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se vytváří rezervoár talentů EU
/kód Rady 15550/23, KOM(2023) 716 v konečném znění/

4. Návrh  doporučení  Rady  –  "Evropa  v pohybu"  –  příležitosti  vzdělávací  mobility  pro
všechny /kód Rady 15620/23, KOM(2023) 719 v konečném znění/

5. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Řešení nedostatku léčivých přípravků v EU /kód
Rady 14751/23, KOM(2023) 672 v konečném znění/

6. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se mění nařízení (EU) 2018/1806,
pokud  jde  o  revizi  mechanismu  pozastavení  /kód  Rady  14008/23,  KOM(2023)  642
v konečném znění/

7. Sdělení  Komise  Evropskému parlamentu  a  Radě o  plánu  EU pro  boj  proti  obchodu  
s  drogami  a  organizované  trestné  činnosti  /kód  Rady  14114/23,  KOM(2023)  641
v konečném znění/

8. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Balíček opatření na pomoc malým a středním
podnikům /kód Rady 13232/23, KOM(2023) 535 v konečném znění/

9. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a Rady  o postupu  proti  opožděným  platbám
v obchodních transakcích /kód rady 12976/23, KOM(2023) 533 v konečném znění/

10. Návrh směrnice Rady, kterou se zavádí daňový systém sídla pro mikropodniky a malé
a střední  podniky  a kterou  se  mění  směrnice  2011/16/EU  /kód  Rady  12951/23,
KOM(2023) 528 v konečném znění/

11. Zpráva Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému a sociálnímu
výboru a Výboru regionů – Zpráva o stavu energetické unie v roce 2023 (podle nařízení
(EU)  2018/1999  o správě  energetické  unie  a opatření  v oblasti  klimatu)  /kód  Rady
14659/23, KOM(2023) 650 v konečném znění/

12. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o předcházení ztrátám plastových pelet za
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účelem snížení znečištění mikroplasty /kód Rady 14248/23, KOM(2023) 645 v konečném
znění/

13. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady,  kterou  se  mění  směrnice  Rady
92/106/EHS, pokud jde o podpůrný rámec pro intermodální  dopravu zboží,  a nařízení
Evropského parlamentu  a Rady (EU) 2020/1056,  pokud jde o výpočet  úspor  externích
nákladů  a generování  souhrnných  údajů  /kód  Rady  15200/23,
KOM(2023) 702 v konečném znění/

14. Společná zpráva Evropskému parlamentu a Radě - Společná zpráva o provádění Akčního
plánu EU pro rovnost  žen  a mužů (GAP III)  v polovině  období  /kód Rady 15719/23,
JOIN(2023) 36 v konečném znění/

15. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Nový plán růstu pro západní Balkán /kód Rady
15180/23, KOM(2023) 691 v konečném znění/

16. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o zřízení nástroje pro reformy a růst pro
země západního Balkánu /kód Rady 15182/23, KOM(2023) 692 v konečném znění/

17. Výběr z aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně prostřednictvím
výboru pro evropské záležitosti v období 3. – 23. ledna 2024

18. Sdělení předsedy
19. Různé

1. Informace  o  pozicích,  které  bude  Česká  republika  zastávat  na  mimořádném
zasedání Evropské rady, jež proběhne dne 1. února 2024 v Bruselu 

 
Mpř.  P. Fifka přivítal  vrchního ředitele Sekce pro evropské záležitosti  Úřadu vlády

Štěpána Černého. Zítra se koná mimořádné zasedání Evropské rady, která projedná několik
bodů přesunutých z prosincového zasedání. Jde především o politickou, vojenskou a finanční
podporu Ukrajiny.  Diskuse  proběhne ohledně  revize  víceletého finančního rámce,  kde
panuje shoda 26 členských států a o mírném navýšení rozpočtu a podpoře Ukrajiny ve výši 50
mld.  EUR. ČR zde dosáhla  podpory pro státy  starající  se  o ukrajinské uprchlíky. Změny
v evropském rozpočtu  se nedotknou kohezní  a  zemědělské  politiky, migrace  a  Národního
plánu obnovy. ČR očekává dohodu všech 27 členských států. Jediné Maďarsko vetuje změnu
revize víceletého finančního rámce. Má 4 podmínky – 1. každoroční přezkum, tzn. možnost
každoročně  zablokovat  další  splátku  Ukrajině  nebo  na  jiné  politiky,  ČR  nesouhlasí.  
2. Prodloužení čerpání z Plánu obnovy o dva roky pouze pro Maďarsko, 3. odložení splácení
půjček Maďarsku a 4. požadavky ohledně migrace. Maďarsko požaduje splnění všech čtyř
podmínek. 

Evropský mírový nástroj  byl  navýšen pouze o 5 mld.  EUR. Premiér  Fiala  k tomu
napsal společně s dalšími premiéry článek do Financial Times. 

Posl.  J. Berki čekal rozumnou argumentaci Maďarska proč nepomáhat Ukrajině. To
ale využívá svých požadavků jako vydírání ostatních členských států ve svůj prospěch. Ve hře
je  
i  odejmutí  hlasovacího práva Maďarsku, což ale nyní není vhodné téma před evropskými
volbami.

Vrchní ředitel  Š. Černý připomněl,  že se jedná již o několikáté zasedání Evropské
rady, která se zabývá Maďarskem. Jeho požadavky nejsou racionálně opodstatněné, pouze
jeden se týká Ukrajiny.

Mpř.  P. Fifka uvedl, že od 1. července předsedá Radě Maďarsko, je otázkou, jak ho
zvládne. Zajímalo jej, v čem spočívá kompromisní návrh revize víceletého finančního rámce,
který podpořila i vláda ČR. 

Vrchní ředitel  Š. Černý uvedl, že Maďarsko bude předsedat na začátku období nové
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Evropské  komise  a  Evropského  parlamentu,  které  se  budou  ustavovat.  Kromě  toho  je
manévrovací  prostor pro předsednickou zemi omezen,  hlasuje  se kvalifikovanou většinou.
Předsednictví může mít pro Maďarsko formovací vliv.

Pro  ČR  dopadlo  vyjednávání  o  víceletém  finančním  rámci  v jeho  prospěch,  byly
naplněny oba  její  požadavky  –  podpořit  státy, které  hostí  ukrajinské  uprchlíky  a  nekrátit
prostředky  na  kohezi  a  zemědělskou  politiku.  Pro  ČR  bylo  důležité  nenavyšovat  příliš
evropský rozpočet.

Mpř.  P. Fifka navrhnul usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti  bere na
vědomí informaci o pozicích, které bude Česká republika zastávat na mimořádném zasedání
Evropské rady, jež proběhne dne 1. února 2024 v Bruselu /usn. č. 263, hlasování 9-0-0, Bžoch
Jaroslav – pro, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro, Staněk Pavel – pro, Pošarová Marie
– pro, Zlínský Vladimír – pro, Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, 
v příloze/.

2. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů o mobilitě  kvalifikovaných a schopných
pracovníků /kód Rady 15701/23, KOM(2023) 715 v konečném znění/

3. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a Rady,  kterým  se  vytváří  rezervoár
talentů EU /kód Rady 15550/23, KOM(2023) 716 v konečném znění/

4. Návrh doporučení Rady – "Evropa v pohybu" – příležitosti vzdělávací mobility
pro všechny /kód Rady 15620/23, KOM(2023) 719 v konečném znění/

 
Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tyto dokumenty na 36. schůzi konané

dne 6. prosince t. r. prostřednictvím usnesení č. 249. Konstatoval, že poslanci obdrželi texty
dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty  představili  vrchní  ředitelka  sekce  zaměstnanosti  Ministerstva  práce  
a sociálních věcí Kateřina Štěpánková a vrchní ředitel  sekce mezinárodních vztahů, EU a
ESIF Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy Václav Velčovský.

Vrchní  ředitelka  K.  Štěpánková informovala,  že  první  dva  dokumenty  reagují  na
situaci na evropských trzích práce.  Evropa stárne a čelí  proto nedostatku lidských zdrojů.
Proto chce EU společně přivést talenty ze třetích zemí. Kvalifikovaná pracovní síla je klíčová
pro  konkurenceschopnost  hospodářství  EU.  Základem  je  mobilita  ve  vzdělávání  jak  pro
evropské občany, tak pro ty  ze třetích zemí.  Proto je  důležitá  spolupráce s institucemi ze
třetích zemí, využívání vízového kodexu a spolupráce studentů.

Návrh nařízení má pomoct usnadnit nábor uchazečů o práci ve třetích zemích podle
požadavků trhu práce každého státu. Rezervoár talentů pomůže najít odborníky v profesích
s nedostatkem  pracovníků  a  také  usnadnit  jejich  povolení.  Účast  členských  států  bude
dobrovolná. 

Vrchní ředitel  V. Velčovský informoval, že občané nejvíc oceňují  na členství v EU
zrušení hranic, roaming a Erasmus. Program Erasmus má jednoduché a efektivní nástroje,
přesto ho u nás využije pouze 6 % vysokoškoláků a 4 % středoškoláků. MŠMT natočilo video
o pozitivech a získávání kompetencí prostřednictvím tohoto programu pro studenty středních
škol.

ČR vítá doporučená kvóra pro studenty.
Zpravodaj  P. Staněk konstatoval,  že  všechny  dokumenty  jsou  ambiciózní.  Evropa

stárne a je také pohodlná, proto je přizvání talentů ze třetích zemí na místě. 
Posl. M. Exnera zajímalo, jestli je zájem rodičů žáků středních škol o studijní výjezd

dětí do zahraničí. Má osobní pozitivní zkušenosti s prací v zahraničí.
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Posl.  J.  Berki uvedl,  že  je  důležité  revidovat  středoškolské  vzdělávací  programy.
V případě vysokých škol je problém uznávání předmětů studovaných v zahraničí. MŠMT by
na ně mělo tlačit, aby předměty uznávaly. 

Zeptal se, do jaké míry MŠMT pracuje s profesními komorami na uznávání kvalifikací
ze  třetích  zemí  a  jak  zajistit,  aby  kvalifikovaní  pracovníci  ze  třetích  zemí  nešli  jen  do
vyspělejších členských států s lepším ohodnocením.

Posl.  V. Zlínský uvedl, že dochází k odlivu kvalifikovaných lidí do bohatších zemí  
i  v rámci  EU.  Je  nutné  zavést  také  opatření  ke  zvýšení  porodnosti  v EU.  Odčerpání
kvalifikovaných lidí ze třetích zemí oslabí ekonomiky těchto zemí. 

Vrchní ředitel  V. Velčovský informoval, že se nyní rozpočet Erasmu zdvojnásobuje  
a přidruží se další aktivity. Část jeho rozpočtu jde na střední a vysoké školy a část do aktivit
mládeže, na sport a vzdělávání dospělých.

Konstatoval,  že  v některých krajích se nehlásí  do výzev žádné střední  školy. Proto
Dům zahraničních služeb zřídil regionální kanceláře a snaží se jim pomoci navázat kontakt se
školami v zahraničí.

Vrchní ředitelka K. Štěpánková vysvětlila, že iniciativa EU se snaží vytvořit rezervoár
kvalifikovaných lidí ze třetích zemí pro celou Evropu podle zaměření ekonomiky každého
členského státu.

Posl.  J.  Berki konstatoval,  že  při  výjezdech  středoškoláků  se  předpokládá  větší
finanční spoluúčast rodičů.

Vrchní ředitel  V. Velčovský uvedl, že pobyty základních škol v zahraničí se začínají
prodlužovat, ale existují zde sociální bariéry. MŠMT cílí na učitele, kteří pak oslovují rodiče.

Existují tzv. regulované profese, kterých je přes 300, uchazeči o práci ze třetích zemí
musí mít kvalifikaci uznatelnou v ČR a také umět česky.

Posl. J. Berki dal protinávrh k bodu č. 2, který neprošel /hlasování 4-3-4/.
Zpravodaj  P. Staněk navrhnul usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1.

bere  na  vědomí předložené  evropské  dokumenty;  2.  podporuje  opatření  pro  mobilitu
vzdělávání, ale poukazuje na nedostatek finančních prostředků; 3. vítá projekt EU Talent Pool
a zároveň upozorňuje na potřebu kompatibility nové platformy s národními systémy, zejména
v kontextu probíhajících změn v systému pracovní migrace na bodový systém; 4. zdůrazňuje
potřebu  sjednocení  uznávání  kvalifikací  napříč  členskými  státy  se  zohledněním  specifik
regulovaných profesí a 5. pověřuje předsedu výboru pro evropské záležitosti,  aby v rámci
politického  dialogu  postoupil  toto  usnesení  předsedkyni  Evropské  komise  /usn.  č.  264,
hlasování  bodů  č.  1,  3,  4  
a 5: 9-1-1, Bžoch Jaroslav – pro, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro,
Staněk Pavel – pro, Fifka Petr – pro, Pošarová Marie – zdržela se, Zlínský Vladimír – proti,
Berki Jan – pro,  Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro,  hlasování bodu č. 2: 7-0-4,
Bžoch Jaroslav – pro, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr –
pro, Staněk Pavel – pro, Pošarová Marie – zdržela se, Zlínský Vladimír – zdržel se, Berki Jan
– zdržel se, Exner Martin – zdržel se, Potůčková Lucie – pro, v příloze/

5. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Řešení nedostatku léčivých přípravků
v EU /kód Rady 14751/23, KOM(2023) 672 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 36. schůzi konané
dne 6. prosince t. r. prostřednictvím usnesení č. 249. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty představil náměstek ministra zdravotnictví  Jakub Dvořáček. V důsledku
nárůstu spotřeby léčiv a problematickém dodávání léků hledá EK společné řešení. Koncem
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roku 2022 se ukázalo, že nastavení výroby léků pro EU je nedostatečné, v době covidu byla
výroba některých léčiv utlumena.

Evropská léková agentura zjišťovala plány výroby antibiotik  pro rok 2023,  nebylo
vyrobeno dostatek a spotřeba EU roste. Dodávky se řídí spotřebou antibiotik a dalších léků
v jednotlivých členských státech. ČR se této aktivity účastní od začátku.

EK spouští dobrovolný mechanismus pro léčivé přípravky, v rámci kterého bude mít
každý členský stát možnost upozornit ostatní na nedostatek určitého léku a ostatní mu budou
moci pomoci přerozdělením dostupných zásob. 

Zpravodaj  P. Fifka dodal,  že  EK  sumarizuje  problémy  v oblasti  léčiv  a  navrhuje
společný postup EU k zajištění léčivých přípravků pro občany EU.

Posl. V. Zlínský se zeptal, jaké by byly dopady, kdyby vypadly dodávky léků z Číny.
Nám.  J.  Dvořáček potvrdil,  že  účinné  látky  léčivých  přípravků  jsou  vyráběny

v Evropě, Číně a Indii. V případě výpadku komponentu bude nedostatek určitého léku.
Zpravodaj P. Fifka navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere

na  vědomí sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému  
a  sociálnímu  výboru  a  Výboru  regionů  –  Řešení  nedostatku  léčivých  přípravků  v EU;  
2.  podporuje stanovisko vlády ČR k tomuto sdělení;  3.  vítá  iniciativu EU v oblasti  řešení
nedostatku  léčiv;  4.  upozorňuje  na  nutnost  upřesnit  další  kroky  po  zveřejnění  seznamu
kritických léčiv a fungování aliance pro kritická léčiva a 5. zdůrazňuje důležitost zohlednění
rozdílů  mezi  jednotlivými  zdravotnickými  systémy  /usn.  č.  265, hlasování  8-0-2,  Bžoch
Jaroslav – pro, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Staněk Pavel – pro,
Berki Jan – pro,  Exner Martin – pro, Potůčková Lucie  – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se,
Pošarová Marie – zdržela se,  v příloze/.

6. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se mění nařízení (EU)
2018/1806,  pokud  jde  o  revizi  mechanismu  pozastavení  /kód  Rady  14008/23,
KOM(2023) 642 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 35. schůzi konané
dne 1. listopadu 2023 prostřednictvím usnesení č. 225. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představila  ředitelka Odboru mezinárodní  spolupráce a EU Ministerstva
vnitra Kateřina Flaigová Vronská. Jde o novelizaci nařízení z roku 2018, která stanoví seznam
třetích zemí, které musí mít do EU vízum a těch, které jsou osvobozeny. 

Cílem tohoto  návrhu  je  přizpůsobit  mechanismus  pozastavení  bezvízového  styku  
a rozšířit podmínky pozastavení. Důvodem může být nárůst počtu státních příslušníků dané
třetí země, jimž byl odepřen vstup nebo o nichž se zjistí, že na území členského státu pobývají
neoprávněně, podstatný nárůst počtu žádostí o azyl podaných státními příslušníky dané třetí
země s nízkou mírou uznávání, snížení míry spolupráce s danou třetí zemí v oblasti zpětného
přebírání osob atd.

Návrh nebude mít nároky na státní rozpočet ČR.
Zpravodaj  J. Bžoch dodal, že se jedná především o rozšíření možností pro případné

pozastavení  bezvízového  styku  některé  třetí  zemi.  Hlavními  důvody  mohou  být  hybridní
hrozby, nárůst žádostí o azyl, nebo tzv. zlaté pasy.

Zpravodaj  navrhnul usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. projednal
výše  uvedený  dokument;  2.  podporuje rámcovou  pozici  vlády  k tomuto  dokumentu  
a  3.  považuje vízovou politiku EU za velmi důležitý  nástroj  pro boj  s nelegální  migrací  
a v otázkách bezpečnosti /usn. č. 266, hlasování 9-0-0, Bžoch Jaroslav – pro, Wenzl Lubomír
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– pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Berki Jan – pro, Exner Martin –
pro, Zlínský Vladimír – pro, Pošarová Marie – pro, v příloze/.

7. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu  a  Radě  o  plánu  EU  pro  boj  proti
obchodu  s  drogami  a  organizované  trestné  činnosti  /kód  Rady  14114/23,
KOM(2023) 641 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 35. schůzi konané
dne 1. listopadu 2023 prostřednictvím usnesení č. 225. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představila  ředitelka Odboru mezinárodní  spolupráce a EU Ministerstva
vnitra  Kateřina Flaigová Vronská.  Cílem dokumentu je  bojovat  proti  obchodu s drogami  
a organizované trestné činnosti. Situace se napříč Evropou nadále vyhrocuje. Roste distribuce
drog a výroba a distribuce syntetických drog. Tím dochází k růstu kriminality. Pětina výnosů
trestné činnosti je z drog. Proto EK vytvořila tento plán, který má velmi široký věcný záměr.
Zahrnuje  Ministerstvo  vnitra,  Policii  ČR,  Ministerstvo  spravedlnosti,  odbor  protidrogové
politiky Úřadu vlády a Generální ředitelství cel.

ČR sdělení vítá a připojuje se k jeho implementaci v prioritních klíčových oblastech.
Zpravodaj J. Bžoch je členem kontrolní skupiny Europolu, dovede si tedy představit, 

o jak obrovské peníze z prodeje drog jde. Členské státy nedokážou tomuto organizovanému
zločinu zabránit.  Jedná se celosvětově o 850 milionů kontejnerů. Kartely sice bojují o svá
teritoria,  ale  v případě  přepravy  jsou  schopny  spolupracovat.  Zbraně  tisknout  na  3D
tiskárnách. 

Boj proti pašeráctví a organizovanému zločinu by měl být prioritou i nové EK. Jde  
o velkou míru korupce a trestné činnosti, peníze se odsud dostávají do ekonomik členských
států.

Zpravodaj  navrhnul usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. projednal
výše  uvedený  dokument;  2.  podporuje rámcovou  pozici  vlády  k tomuto  dokumentu  
a  3.  podporuje  EK  v legislativních  iniciativách  na  podporu  boje  proti  organizovanému
zločinu; 4. považuje roli Europolu a Eurojustu za velmi důležitou a 5. zdůrazňuje,  že boj
s organizovaným  zločinem  musí  být  prioritou  České  republiky,  tak  i  nové  Komise  
a Evropského parlamentu,  které vzniknou po volbách 2024  /usn.  č.  267, hlasování 7-0-1,
Bžoch Jaroslav – pro, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr –
pro, Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Pošarová Marie – zdržela se, v příloze/.

8. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  –  Balíček  opatření  na pomoc  malým
a středním podnikům /kód Rady 13232/23, KOM(2023) 535 v konečném znění/

9. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a Rady  o postupu  proti  opožděným
platbám  v obchodních  transakcích  /kód  rady  12976/23,
KOM(2023) 533 v konečném znění/

10. Návrh směrnice Rady, kterou se zavádí daňový systém sídla pro mikropodniky
a malé  a střední  podniky  a kterou  se  mění  směrnice  2011/16/EU  /kód  Rady
12951/23, KOM(2023) 528 v konečném znění/
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Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tyto dokumenty na 35. schůzi konané
dne 1. listopadu 2023 prostřednictvím usnesení č. 225. Konstatoval, že poslanci obdrželi texty
dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty představili  vrchní ředitel sekce Daně a cla Ministerstva financí Stanislav
Kouba,  vrchní ředitel Sekce fondů EU Ministerstva průmyslu a obchodu Marian Piecha a
vrchní ředitel Sekce koordinace tvorby právních předpisů a prevence korupce  Ministerstva
spravedlnosti Michal Franěk.

 Vrchní ředitel  M. Piecha uvedl, že je třeba přesně definovat malé a střední podniky
počtem zaměstnanců.  EK se  snaží  o  snížení  administrativní  zátěže  a  co  největší  možnou
podporu podnikání.

Vrchní ředitel M. Franěk poznamenal, že návrh nařízení by měl přinést novou úpravu
potírání pozdního splácení dluhů v rámci obchodních poměrů, které se týkají dodání zboží
nebo  poskytnutí  služeb  za  úplatu.  ČR  vidí  problém  v tom,  že  se  návrh  zabývá  aspekty
civilního práva, ale nestanovuje jejich ochranu. ČR podporuje novelizaci stávající směrnice,
nikoli její nahrazení nařízením.

Vrchní ředitel  S. Kouba uvedl,  že záměrem třetího návrhu je usnadnit  a povzbudit
malé a střední podniky k přeshraniční expanzi v EU. Dle EK čelí nepřiměřenému daňovému
zatížení v EU, které je důsledkem paralelního fungování 27 systémů pro korporátní zdanění.
Tím,  že  v každém členském státě  platí  jiná  pravidla,  liší  se  postupy  při  výpočtu  daňové
povinnosti  napříč  EU.  Cílem  je  snížit  náklady  na  dodržování  daňových  předpisů  v  EU
podnikům  operujícím  přeshraničně  prostřednictvím  stálé  provozovny.  Mohly  by  podávat
daňové přiznání a odvádět daň pouze ve státě, ve kterém sídlí ústředí společnosti, což by mělo
vést k ulehčení administrativy jejich daňových povinností.  

ČR se  ale  domnívá,  že  balíček  necílí  na  potřeby malých a  středních  podniků,  ale
umožňuje jim založit firmu v tom členském státě, kde bude platit nejnižší daně.

Zpravodaj P. Beitl informoval, že parlamenty Švédska a Itálie přijaly k tomuto balíčku
odůvodněné stanovisko. 

Nesouhlasí se stanovením daňového základu u stálé provozovny umístěné na území
jednoho státu dle právních předpisů jiného členského státu, výběr daně spadá do kompetence
členského státu. V souvislosti s návrhem o postupu proti opožděným platbám upozornil na
možné  nerovné  nastavení  podmínek  na  vnitřním  trhu,  některé  úpravy  porušují  smluvní
svobodu, forma nařízení  nevyhovuje.  Členské státy by měly mít  pravomoc přizpůsobit  se
národním podmínkám.

Posl. M. Pošarová se zeptala, co znamenají regulační pískoviště.
Vrchní ředitel M. Piecha vysvětlil, že jde o omezený okruh podniků v určité oblasti, na

kterou je cílena konkrétní podpora podnikání.
Posl. V. Zlínský navrhnul hlasovat body č. 2 a 3 zvlášť.

Zpravodaj P. Beitl navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere
na  vědomí sdělení  Komise  Evropskému parlamentu,  Radě,  Evropskému hospodářskému  
a  sociálnímu  výboru  a  Výboru  regionů  –  Balíček  opatření  na  pomoc  malým a  středním
podnikům;  návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a  Rady  o  postupu  proti  opožděným
platbám v obchodních transakcích; návrh směrnice Rady, kterou se zavádí daňový systém
sídla pro mikropodniky a malé a střední podniky a kterou se mění směrnice 2011/16/EU; 2.
podporuje stanovisko vlády ČR k výše uvedenému Sdělení a Návrhům; 
ve  vtahu  k  návrhu  nařízení  Evropského  parlamentu  a  Rady  o  postupu  proti  opožděným
platbám v obchodních transakcích 
3. podporuje ponechání právní úpravy ve formě směrnice; 4. upozorňuje na možné nerovné
nastavení  podmínek  na  vnitřním  trhu  a  také  na  nevyčíslení  dopadu  na  státní  rozpočet;  
5.  poukazuje  na  možné  omezení  smluvní  svobody  zavedením jednotné  třicetidenní  lhůty
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splatnosti, pevné sazby úroku z prodlení a nemožnosti věřitele vzdát se svého práva na úrok 
a náhradu za prodlení; 6. domnívá se vzhledem k výše uvedenému, že návrh je v rozporu se
zásadami subsidiarity a proporcionality;
ve vztahu k návrhu směrnice Rady, kterou se zavádí daňový systém sídla pro mikropodniky 
a malé a střední podniky a kterou se mění směrnice 2011/16/EU 
7. odmítá návrh směrnice Rady, kterou se zavádí daňový systém sídla pro mikropodniky a
malé a střední podniky a kterou se mění směrnice 2011/16/EU; 8. nesouhlasí se stanovením
daňového základu u stálé provozovny umístěné na území jednoho státu dle právních předpisů
jiného členského státu, což může vést k zřizování sídel ve státech s nejpříznivějším daňovým
systémem a 9. domnívá se vzhledem k výše uvedenému, že návrh je v rozporu se zásadou
subsidiarity;

a dále 10. pověřuje předsedu výboru pro evropské záležitosti, aby v rámci politického
dialogu postoupil toto usnesení předsedkyni Evropské komise /usn. č. 268, hlasování otázek 
č. 1, 4-10: 9-0-0, Bžoch Jaroslav – pro, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr –
pro, Fifka Petr – pro, Berki Jan – pro,  Exner Martin – pro, Pošarová Marie – pro, Zlínský
Vladimír – pro, hlasování otázek č. 2 a 3: 7-0-2, Bžoch Jaroslav – pro, Wenzl Lubomír – pro,
Carbol Jiří – pro,  Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Berki Jan – pro,  Exner Martin – pro,
Zlínský Vladimír – zdržel se, Pošarová Marie – zdržela se, v příloze/.

11. Zpráva  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Zpráva o stavu energetické unie v roce
2023  (podle  nařízení  (EU)  2018/1999  o správě  energetické  unie  a opatření
v oblasti klimatu) /kód Rady 14659/23, KOM(2023) 650 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 36. schůzi konané
dne 6. prosince 2023 prostřednictvím usnesení č. 249. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil  vrchní ředitel Sekce energetiky a jaderných zdrojů Ministerstva
průmyslu  a  obchodu  René  Neděla.  Zpráva  hodnotí  pokrok  postupu  transformace
v jednotlivých oblastech. EU se podařilo vyrovnat s energetickou krizí, postupně plní závazky
energetické neutrality, zvýšuje výrobu elektrické energie z obnovitelných zdrojů. Poukazuje
na  rostoucí  význam energetické  bezpečnosti.  ČR řeší  problematiku  diversifikace  dodávek
např. jaderného paliva a ropy. Spotřeba postupně klesá.

Zpravodaj M. Exner vysvětlil, že energetická unie je důležitá zejména pro bezpečnost
malých států a společný nákup energií. V rámci snižování emisí by se ČR neměla bát stavět
více větrných elektráren. EU zřídila platformu energetické unie pro nákup 45 mld. m3  plynu
v roce 2023. Emise skleníkových plynů klesly od roku 1990 o 32,5 %.

Navrhnul  usnesení,  ve  kterém  výbor  pro  evropské  záležitosti  1.  projednal  tento
dokument a 2. podporuje rámcovou pozici vlády  /usnesení č. 269, hlasování 7-2-0, Bžoch
Jaroslav – pro,  Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro,
Berki Jan – pro,  Exner Martin – pro, Pošarová Marie – proti, Zlínský Vladimír – proti, v
příloze/.

12. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a  Rady  o  předcházení  ztrátám
plastových pelet za účelem snížení znečištění mikroplasty /kód Rady 14248/23,
KOM(2023) 645 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 35. schůzi konané
dne 1. listopadu 2023 prostřednictvím usnesení č. 225. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 
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Dokument představili  náměstek  ministra  životního prostředí  Eduard  Levý a  vrchní
ředitel Sekce hospodářství Ministerstva průmyslu a obchodu Eduard Muřický.

Nám.  E.  Levý informoval,  že  všechny  členské  státy  mají  přijmout  opatření  při
zacházení  s plastovými  peletami.  Omezení  zacházení  s mikroplasty  sníží  jejich  únik.
Odpovědnost  musí  přijmout  jak  výrobce,  tak  dovozce,  distributor  i  dopravce.  Bude
vypracována  metodika  
o odhadu ztrát mikroplastů. Cílem je udržitelnější oběh hospodářství. ČR návrh podporuje.
Byl již projednán v Senátu.

Vrchní ředitel E. Muřický souhlasí s pozicí MŽP.
Zpravodaj  L.  Wenzl uvedl, že mikroplast je definován jako částice ze syntetických

polymerů menší než 5 mm, ze které se vyrábí výrobek, jde o základní materiál, nikoli odpad.
Rizikem návrhu je možný nárůst žalob proti porušení tohoto nařízení. ČR návrh vítá, bude ale
usilovat o prodloužení lhůty pro implementaci o 24 měsíců. 

Posl. J. Berki navrhnul doplnit návrh usnesení o výhrady a politický dialog. Zpravodaj
souhlasil.

Zpravodaj  L. Wenzl navrhnul  usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1.
bere  na  vědomí návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a  Rady  o  předcházení  ztrátám
plastových pelet za účelem snížení znečištění mikroplasty /kód Rady 14248/23, KOM(2023)
645  
v konečném znění/; 2. podporuje rámcovou pozici vlády k tomuto dokumentu a sdílí výhrady
k definici  mikroplastu  a  k zavedení  práva  na  žádost  o  odškodnění  za  újmu a  3.  pověřuje
předsedu výboru pro  evropské  záležitosti,  aby v  rámci  politického dialogu postoupil  toto
usnesení předsedkyni Evropské komise  /usnesení č. 270, hlasování 7-0-2, Bžoch Jaroslav –
pro, Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Berki Jan –
pro,  Exner  Martin  –  pro, Pošarová  Marie  –  zdržela  se,  Zlínský  Vladimír  –  zdržel  se, v
příloze/.

13. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady, kterou se mění směrnice Rady
92/106/EHS,  pokud  jde  o  podpůrný  rámec  pro  intermodální  dopravu  zboží,
a nařízení Evropského parlamentu a Rady (EU) 2020/1056, pokud jde o výpočet
úspor externích nákladů a generování  souhrnných údajů /kód Rady 15200/23,
KOM(2023) 702 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 36. schůzi konané
dne 6. prosince 2023 prostřednictvím usnesení č. 249. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil vrchní  ředitel  Sekce  drážní,  vodní  a  letecké  dopravy
Ministerstva dopravy Zdeněk Jelínek. Jde o revizi směrnice o kombinované dopravě, protože
se nedaří naplňovat cíle bílé knihy přesunout dopravu ze silnic na železnici. Návrh definuje
kombinovanou  dopravu,  pravidla  její  podpory,  pravidla  výstavby  intermodálních  uzlů
z prostředků EU.

ČR je k návrhu kritická, chce vést diskusi o jeho nápravě.
Zpravodaj  L.  Wenzl uvedl,  že  existuje  tenká  hranice  mezi  intermodální  a

kombinovanou  dopravou.  Největším  problémem  je  kapacita  železniční  sítě.  Náklady
železniční dopravy jsou o 40 % nižší než silniční dopravy.

Navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere na vědomí návrh
směrnice Evropského parlamentu a Rady, kterou se mění směrnice Rady 92/106/EHS, pokud
jde o podpůrný rámec pro intermodální dopravu zboží, a nařízení Evropského parlamentu  
a  Rady  (EU)  2020/1056,  pokud  jde  o  výpočet  úspor  externích  nákladů  a  generování
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souhrnných údajů /kód Rady 15200/23, KOM(2023) 702 v konečném znění/ a 2. podporuje
rámcovou  pozici  vlády  k tomuto  dokumentu  /usnesení  č.  271, hlasování  7-0-2,  Bžoch
Jaroslav – pro,  Wenzl Lubomír – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro,
Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Pošarová Marie – zdržela se, Zlínský Vladimír – zdržel
se, v příloze/.

14. Společná zpráva Evropskému parlamentu a Radě - Společná zpráva o provádění
Akčního plánu EU pro rovnost  žen a mužů (GAP III)  v polovině období /kód
Rady 15719/23, JOIN(2023) 36 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 36. schůzi konané
dne 6. prosince 2023 prostřednictvím usnesení č. 249. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představili náměstek ministra zahraničních věcí Eduard Hulicius a vedoucí
Oddělení sekretariátu Rady vlády pro rovnost žen a mužů Úřadu vlády Monika Šamová.

Nám.  E. Hulicius informoval,  že jde o třetí  akční plán k genderové rovnosti  žen a
mužů na období 2021 – 25. Několik členských států s akčním plánem nesouhlasilo.  ČR se
podílí na jeho implementaci a podporuje prodloužení plánu do roku 2027. ČR se podílí na
monitorování implementace akčních plánů členských států.

M. Šamová uvedla, že Úřad vlády se ztotožňuje s pozicí MZV.
Zpravodaj J. Berki dodal, že jde o citlivé téma. Oceňuje spolupráci EU a OECD. ČR

má v této oblasti ještě rezervy.
Navrhnul  usnesení,  ve  kterém  výbor  pro  evropské  záležitosti  1.  bere  na  vědomí

Společnou  zprávu  o  provádění  Akčního  plánu  EU  pro  rovnost  žen  a  mužů  (GAP III)  v
polovině  období  a  2.  souhlasí  s  rámcovou  pozicí  vlády  k  této  zprávě  /usnesení  č.  272,
hlasování 6-2-0, Bžoch Jaroslav – pro,  Wenzl Lubomír – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr –
pro, Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Pošarová Marie – proti, Zlínský Vladimír – proti, v
příloze/.

15. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Nový plán růstu pro západní Balkán
/kód Rady 15180/23, KOM(2023) 691 v konečném znění/ 

16. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o zřízení nástroje pro reformy
a růst  pro  země  západního  Balkánu  /kód  Rady  15182/23,
KOM(2023) 692 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tyto dokumenty na 36. schůzi konané
dne 6. prosince 2023 prostřednictvím usnesení č. 249. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představili  náměstek ministra zahraničních věcí Eduard Hulicius a vrchní
ředitel Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády Štěpán Černý.

Nám. E. Hulicius uvedl, že cílem je posílit hospodářskou konvergenci EU a urychlit
přibližování hospodářské vyspělosti zemí západního Balkánu, uznávání profesních kvalifikací
a sbližování trhu s elektřinou. Důležitá je také spolupráce zemí západního Balkánu navzájem.

Vrchní ředitel Š. Černý doplnil, že západní Balkán je pro ČR i EU prioritní oblastí. Jde
o  bezpečnostní  i  hospodářské  zájmy.  Důležité  je  přiblížit  státy  západního  Balkánu  EU,
podpořit ekonomické a justiční reformy

Zpravodaj P. Fifka navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere
na  vědomí sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
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sociálnímu výboru a Výboru regionů – Nový plán růstu pro západní Balkán; 2. souhlasí se
stanoviskem  vlády  ke  sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému
hospodářskému a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Nový plán růstu pro západní Balkán;
3. podporuje postoj vlády, že se plán růstu nesmí stát náhradou rozšíření Evropské unie, které
je zahraničněpolitickou prioritou České republiky. Evropská integrace západního Balkánu je
pro Českou republiku prioritou mj. z důvodů bezpečnosti a hospodářských zájmů; 4. souhlasí 
s vládou i v tom, že stejně jako je uplatňován princip kondicionality v procesu rozšíření, měl
by být uplatňován i při realizaci tohoto Plánu a 5. pokud jde o navrhované nařízení, požaduje
ve shodě s vládou, aby byla posílena role Rady v řízení nového nástroje pro reformy a růst
jako klíčového prostředku urychlené integrace západního Balkánu do jednotného trhu EU
/usnesení č. 273, hlasování 5-0-2, Bžoch Jaroslav – pro,  Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro,
Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Pošarová Marie – zdržela se, Zlínský Vladimír – zdržel
se, v příloze/.

17. Výběr  z aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 3. – 23. ledna 2024

Z tabulky dokumentů doručených výboru v období od 3. – 23. ledna 2024 byl vybrán
dokument č. 5508/24, jehož zpravodajkou bude mpř. L. Potůčková /usnesení č. 274, hlasování 
7-0-0, Bžoch Jaroslav – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Berki Jan – pro, Exner Martin
– pro, Pošarová Marie – pro, Zlínský Vladimír – pro, v příloze/.

18. Sdělení předsedy

Mpř.  P.  Fifka informoval  o  návštěvě  S3  ve  Vídni,  které  se  zúčastnil  předseda  
O. Benešík, mpř. P. Fifka a posl. M. Exner. Zároveň zde byla předběžně domluvena návštěva
slovenské delegace u nás. 

VEZ obdržel pozvání na meziparlamentní konferenci k cirkulární ekonomice, která se
uskuteční v Bruselu ve dnech 17. – 18. března. Jednání není tlumočeno do češtiny. VEZ má k
dispozici dvě místa, zatím se nahlásila L. Potůčková.

Velký COSAC by se měl konat v Bruselu od neděle 24. do úterý 26. března. Na příští
schůzi bude schválena čtyřčlenná delegace.

 
Schůze skončila ve 12.00 hodin.

/zapsala Eva Hadravová/

  Jiří Carbol v. r.       Petr Fifka v. r.
ověřovatel výboru místopředseda výboru
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